
 

 

Milí čtenáři, máte před sebou nové číslo 
Týdne v EU neboli newsletteru, který pro 
Vás tým profesionálů evropské sekce 
Úřadu vlády připravuje již osmou sezó-
nu. Materiál, který původně vznikal pro 
potřeby pracovního Výboru pro EU, si 
nakonec našel cestu i mimo Strakovku. 
Dnes newsletter distribuujeme do sně-
movny i senátu, českým europoslancům 
i hospodářským a sociálním partnerům. 
Celkem se bavíme o více než tisícovce 
odběratelů. 
Rozhodli jsme se, že po řadě let si Týden 
v EU zaslouží tak trochu „facelift“, a pro-
to jsme ubrali znaky a přidali stručné 
dění ze členských států. Pravidelně se 
také budete setkávat s mým úvodním 

slovem. Ačkoliv se mění rozsah i skladba 
článků, náš cíl zůstává stejný – výstižně 
shrnout události posledního týdne jak 
v institucích EU, tak v členských státech.    
Věřím, že úpravy stávajícího formátu Tý-
den v EU zpřehlední a zároveň přilákají 
i další odběratele. V dnešní době, kdy 
prostorem lítá nespočet pravdivých a ma-
nipulativních zpráv, je třeba víc než kdy 
jindy poskytovat kvalitní a věcné informa-
ce. Jak sami víte, o Evropské unii a našem 
členství to platí dvojnásob. Budeme rádi 
za jakoukoliv zpětnou vazbu i nápady, co 
Vám v newsletteru chybí, nebo naopak 
přebývá.   
Děkuji a přeji příjemné čtení! 

Premiér Andrej Babiš absolvoval v 
pondělí 29. ledna sérii bilaterálních 
jednání v belgické metropoli. Předseda 
vlády se během jednoho dne setkal se 
špičkami Komise a poskytl dva rozho-
vory předním bruselským deníkům. 
Jednalo se o druhou cestu Andreje Ba-
biše v roli předsedy vlády do Bruselu, 
poprvé se český premiér zúčastnil pro-
sincové Evropské rady. 

Na úvod své bruselské cesty jednal 
předseda vlády s českou komisařkou pro 
spravedlnost, ochranu spotřebitelů 
a otázky rovnosti pohlaví Věrou Jouro-
vou. Hovořili spolu mimo jiné o nařízení 
o ochraně osobních údajů, tzv. GDPR, 
které začne platit v květnu letošního roku 
a dotkne se firem i občanů. V průběhu 
měsíce března by měla Věra Jourová 
představit tuto problematiku na zasedá-
ní české vlády. 
Během dalšího jednání se předseda vlá-
dy setkal s Michelem Barnierem, který 
je hlavním vyjednavačem Evropské unie 
pro jednání s britskou vládou o vystou-
pení Spojeného království z EU. Společně 
jednali o aktuálním stavu vyjednávání 
o vystoupení Velké Británie z EU. Priori-
tou jednání pro následující měsíce je pře-
chodné období, které bude v platnosti 
bezprostředně po vystoupení Velké Bri-
tánie v březnu 2019. Současně budou 
zahájena jednání o definitivním režimu 
budoucích vztahů mezi EU a Velkou Bri-
tánií. Brexit bude mít také zásadní vliv 

na nadcházející diskusi o novém víceletém 
finančním rámci EU. 
Vrcholem premiérovy bruselské návštěvy 
pak bylo setkání s předsedou Komise Je-
anem-Claudem Junckerem. Jednání na-
vázalo na jejich setkání na okraj prosinco-
vé Evropské rady. Šlo o první bilaterální 
schůzku českého premiéra se šéfem Komi-
se, během které se řešila témata souvisejí-
cí s budoucností EU. Diskutovala se i otáz-
ka reformy azylového systému, český 
premiér v té souvislosti představil české 
stanovisko  poukazující na nefunkčnost 
a neefektivitu povinných kvót. Andrej Ba-
biš a Jean-Claude Juncker se věnovali 
také otázce víceletého finančního rámce 
a efektivního čerpání evropských fondů.  
Na závěr návštěvy se český ministerský 
předseda sešel s prvním místopředsedou 
Komise Fransem Timmermansem, se 
kterým mluvili o přípravách neformální 
Evropské rady. Ta se uskuteční 23. února 
a věnovat se bude institucionálním otáz-
kám a víceletému finančnímu rámci. Proto 
český premiér s prvním místopředsedou 
Komise mluvil o rozložení křesel v Evrop-
ském parlamentu po brexitu či otázce tzv. 
„Spitzenkandidátů“.  Stranou nezůstala 
ani problematika právního státu, kterou 
má Frans Timmermans v Komisi na starosti. 

Na okraj bruselské cesty poskytl český 
premiér dva rozhovory, a to serveru            
Politico a belgickému deníku Le Soir. 
/M. Wernerová/ 

https://www.politico.eu/article/andrej-babis-to-eu-if-you-think-im-bad-czech-out-the-other-guy-migration-quotas-euroskepticism/
http://plus.lesoir.be/136990/article/2018-01-29/andrej-babis-au-soir-je-ne-suis-pas-populiste-et-puis-quavez-vous-contre-les


 

 

Komise 1. února 2018 vydala návrh revize směrnice 
o jakosti vody určené k lidské spotřebě (KOM(2018) 
753). Tato revize také doplňuje plánovaný balíček pře-
chodu k oběhovému hospodářství.  

Popis problematiky 

Kvalita pitné vody v EU dosahuje celosvětově nejvyšších 
standardů. V současné době je upravována Směrnicí  
98/83/EC, která je sice plně implementována členskými 
státy, její parametry byly stanoveny před 20 lety, je pro-
to vhodné ji zaktualizovat. 

Velkou roli v tlaku na aktualizaci měla především občan-
ská iniciativa „Right2Water“, která nasbírala více než 1,8 
milionů podpisů. Proto Komise vydala návrh revize směr-
nice o jakosti vody určené k lidské spotřebě.  

Možné dopady 

Komise identifikovala řadu oblastí, kde je třeba stávající 
úpravu zlepšit, mezi nejdůležitější řadí transparenci pro 
spotřebitele, přístup k aktuálním informacím o kvalitě vo-
dy a jakosti materiálů, které jsou s vodou v kontaktu. 

Podle veřejné konzultace je totiž veřejnost nejvíce znepo-
kojena látkami, které jsou přítomny ve vodě, jako napří-
klad farmaceutické substance, endokrinní disruptory či 
mikroplasty. Důležité bude také skloubit obavy veřejnosti 
a názory vědy. 

Komise proto navrhuje upravit stávající směrnici tak, aby 
byla v souladu s novými vědeckými poznatky, proměnou 
spotřebitelského chování a respektovala větší poptávku 
na ochranu životního prostředí. 

Konkrétně navrhuje přezkum a aktualizaci seznamu para-
metrů kvality vody ve směrnici a to podle doporučení Svě-
tové zdravotnické organizace, zlepšení přístupu k infor-
macím pro spotřebitele, jednodušší podávání zpráv o sta-
vu vody, zlepšení přístupu k bezpečné pitné vodě a od-
stranění překážek bránící obchodu s materiály, které jsou 
v kontaktu s pitnou vodou.  

Předběžná pozice ČR 

ČR zaujme k návrhu spíše pozitivní postoj. ČR je dlouhodo-
bě zařazována do skupiny států s nejvyšší kvalitou vody 
v EU (tzv. 5 Drops Countries), a proto zřejmě nebude mít 
problém plnit kritéria revidované směrnice. 

Vzhledem k pozitivnímu postoji k oběhovému hospodářství 
se ČR staví kladně k jakékoli aktivitě ubírající se tímto 
směrem. Pitná voda je také provázaná s problematikou 
sucha, které je v současnosti jednou z priorit ČR v ochraně 
životního prostředí.  Mezi ostatními členskými státy také 
panuje nad touto otázkou všeobecná shoda.  

/V. Schiebertová/ 

Komise 31. ledna 2018 vydala návrh nařízení k hod-
nocení zdravotnických technologií (KOM(2018) 51). 

Popis problematiky 

Návrh nařízení si klade za cíl vyřešit problémy v této ob-
lasti, jako je duplikace činností národních orgánů, rozdílné 
požadavky vstupu na trh nebo limity současné spoluprá-
ce, která byla dosud založena na projektové bázi.  

V současné době jsou za provádění hodnocení zdravot-
nických technologií zodpovědné členské státy s tím, že na 
úrovni EU probíhá v oblasti tohoto hodnocení dobrovolná 
spolupráce v rámci třetí Společné akce EUnetHTA (20mil. 
euro, 2016–2020). Řešením je podle Komise více centra-
lizace – přenesení těchto úkolů a kompetencí do agentury 
EU. 

Možné dopady 

Komise navrhuje, aby se  hodnocení zdravotnických tech-
nologií více centralizovalo na úroveň EU. To může vést 
k větší dostupnosti léčiv a k odstranění administrativních 
nákladů.  

Ovšem Komise jasně neprokazuje, že rozptýlení hod-
nocení do všech členských států je jedinou a hlavní příči-
nou současného neutěšeného stavu. Ty mohou spočívat 
například v rozdílných parametrech samotných zdravot-

nických systémů a jejich financování. Přílišná centralizace 
jde také na hranu evropského práva, neboť zdravotnictví 
zůstává stále v kompetenci jednotlivých členských zemí. 

Lze předpokládat, že některé unijní státy budou návrh 
považovat za odporující principu subsidiarity. Napří-
klad Německé, Dánsko, Maďarsko nebo Polsko budou 
usilovat o co největší míru zohlednění dobrovolnosti spolu-
práce. Oproti tomu lze předpokládat, že periferní státy 
Unie, například Řecko, Rumunsko a Kypr, budou usilovat 
o posílení spolupráce a tudíž lepší dostupnost léčiv pro 
své občany. 

Předběžná pozice ČR 

ČR bude k návrhu spíše kritická. Při provádění hodnocení 
zdravotnických technologií totiž dlouhodobě žádá, aby 
veškeré aktivity na úrovni EU byly založeny na dobrovol-
nosti a respektovaly princip subsidiarity. Proto nebude 
souhlasit s tím, aby  nařízení bylo centralizované pod or-
gánem EU.  

Též není možné souhlasit s návrhem, aby se výsledky cen-
tralizovaného hodnocení  technologií povinně zohledňovali 
při stanovování cen léčiv. To by bylo v rozporu s právním 
stavem v ČR.  

/J. Matera/ 

http://eur-lex.europa.eu/resource.html?uri=cellar:8c5065b2-074f-11e8-b8f5-01aa75ed71a1.0015.02/DOC_1&format=PDF
http://eur-lex.europa.eu/resource.html?uri=cellar:8c5065b2-074f-11e8-b8f5-01aa75ed71a1.0015.02/DOC_1&format=PDF
http://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/TXT/PDF/?uri=CELEX:52018PC0051&qid=1517909870459&from=SK


 

Dne 29. ledna 2018 se v Bruselu konalo zasedání Ra-
dy po zemědělství a rybolov. Hlavním tématem byla 
otázka budoucí podoby Společné zemědělské politiky. 
Byla diskutována otázka přidané hodnoty a cílů této 
politiky, větší subsidiarita a role strategického plánu. 
Českou delegaci vedl pan ministr Jiří Milek.  
Ve věci budoucnosti Společné zemědělské politiky po-
kračovala rozprava ke sdělení Komise „Budoucnost po-
travinářství a zemědělství“, vydanému 29. listopadu 
2017. Bulharské předsednictví plánuje toto téma na 
všechny Rady. Komise navrhla větší subsidiaritu pro člen-
ské státy, ale nepředpokládá, že by státy samotnou poli-
tiku utvářely. Komise také upozornila na připravovanou 
platformu k lepšímu pochopení jejích záměrů. 
Unijní země deklarovaly, že uvítají více informací ze stra-
ny Komise. Delegace dále sdělily obavy z auditů. Členské 
státy obecně podpořily  strategické plány, které by pro 
ně neměly představovat další zátěž a povinnosti. Zazněl 
apel na zjednodušení společné zemědělské politiky. Unijní 
státy zdůraznily, že i do budoucna musí politika zůstat 

silnou a adekvátně financovanou. Komise také upozornila, 
že financování bude vycházet z návrhů k víceletému fi-
nančnímu rámci. Delegace dále upozornily, že základy 
Společné zemědělské politiky ze současného programové-
ho období musí zůstat i do budoucna a odmítly případné 
kofinancování přímých plateb. Komise je proto ujistila, že 
nechce zasahovat do nastavení přímých plateb. 
Dalším bodem Rady byla situace na komoditních trzích, 
konkrétně se jednalo o trh s cukrem, mlékem a vepřovým. 
Situace na trhu s cukrem je v souvislosti s ukončením kvót 
nejcitlivější. Komise také informovala o vývoji ve vyjedná-
vání v obchodních smlouvách s třetími zeměmi.  
V bodu „Různé“ Česko upozornilo na otázku afrického 
moru prasat ve vazbě na výzkum a na potřebu vzájemné 
koordinace členských zemí. Na okraj jednání Proběhlo 
bilaterální setkání s komisařem Philem Hoganem, kde mezi 
probíraná témata patřilo zdůraznění specifické pozice ČR 
k budoucí podobě společné zemědělské politiky, otázka 
zjednodušení a zastropování přímých plateb či, nekalé 
obchodní praktiky. /V. Schiebertová/ 

V pondělí 29. ledna 2018 se konalo zasedání Rady pro 
obecné záležitosti dle čl. 50 Smlouvy o EU (SEU). Dele-
gaci České republiky vedl náměstek pro řízení sekce 
evropské Ministerstva zahraničních věcí Jakub Dürr. 
Hlavním bodem jednání bylo přijetí tzv. vyjednávacích 
směrnic pro přechodné období. 
Nejprve Rada pro obecné záležitosti dle čl. 50 SEU přija-
la beze změn a bez diskuze rozhodnutí Rady a jeho 
přílohu, směrnici pro jednání o přechodném období.  
Poté unijní vyjednavač Michel Barnier shrnul aktuální stav 
jednání s Velkou Británií. Komise, v souladu s pozicí ČR, 
trvá na vedení dalších jednání formou vyjednávacích kol, 
ačkoliv to není preferencí Británie. Právní návrh dohody 
o vystoupení bude dle poskytnutých informací k dispozici 
na konci měsíce února. 
Bude zde zohledněna již zveřejněná společná zpráva EU 
a Spojeného království z prosince 2017 a zároveň bude 

návrh obsahovat další otázky spojené s vystoupením Bri-
tánie z EU, které nebyly vyřešeny během první fáze. Oh-
ledně přechodného období Komise potvrdila jeho hlavní 
koncepci jako status quo mínus instituce a u jeho délky 
upozornila, že je potřeba se nyní měli držet termínu konce 
roku 2020, protože jinak by bylo se Spojeným králov-
stvím nutno zahájit jednání o novém finančním vyrovnání, 
respektive participaci Británie na rozpočtu EU v rámci 
příštího víceletého finančního rámce. 
Upozornila také, že dohoda dle čl. 50 Smlouvy o EU je 
jedinou cestou, jak přechodného období dosáhnout, a že 
jistota ohledně řádného vystoupení a přechodného obdo-
bí nebude dosažena, dokud nebude tato dohoda schvále-
na a ratifikována v Evropském i britském parlamentu. Bě-
hem vyjednávání Komise s Británií bude na Londýn vyvíjen 
tlak, aby představil své pozice.   
/T. Kůnová/ 

Rámcová pozice ke sdělení Komise Evropskému Parlamen-
tu, Radě a Výboru regionů - Lepší zvládání katastrof 
v EU: rescEU - Solidarita a odpovědnost (vypracovalo 
Ministerstvo vnitra) 

Rámcová pozice k dohodě o volném obchodu EU-
Austrálie (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obchodu) 
Rámcová pozice k dohodě o volném obchodu EU-Nový 
Zéland (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obchodu) 

Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise Evropskému 
parlamentu a Radě o ochraně a posílení Schengenu 
(vypracovalo Ministerstvo vnitra) 

Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise - Stanovení 
přístupu EU k patentům, jejichž využití je nezbytné k do-
držení technických norem (vypracoval Úřad pro technickou 
normalizaci, metrologii a státní zkušebnictví) 

V Budapešti budou ve dnech 7.–9. února jednat členové 
hospodářských výborů parlamentů zemí V4. Mimo jiné-

ho by měli přijmout společné stanovisko (závěry) k proble-
matice revize směrnice o vysílání pracovníků (PWD). 


